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.. TUR i ZMDE ARZ TALEB i VARATACAKT I R  D i YE 
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Nazmi KOZAK 
Turizm ekonomisi, Turizm fiziksel planlaması ,  turizm pazarlaması ,  turizm politikası ve planlaması ,  

turizmin sosyal etkileri . . .  başta olmak üzere turizmle ilgil i birçok alanda araştı rmaları v e  yaz ı larıyla tanınan 
Prof. Dr. Turgut VAR, ANATOLlA Dergisi'nin bu sayıdaki konuğu. 

Prof. Dr. Var, başta ABD olmak üzere Türkiye, Kanada, Arjantin ,  H indistan'da turizmle i lgil i  olarak 
çeşijli araştırma ekiplerinde etkin görevlerde bulunarak sayısız araştırmalar yapmış. Bu çalışmaların bazı ları ; 
Amerika'da Okanagan'ın Turizm Talep Fonksiyonların ın  Belirlenmesi, Hawaii'de Suya Dayalı Rec-reasyon 
Alanları n ı n  Plan laması ,  Tu rizmin Sosyal ve Ekonomik Etki leri ,  Alberni Cloyoquot Tu rizm Gelişme 
Strateji lerini Belirleme Araştı rması . . .  Prof. Dr. Var' ın  bunlara ek olarak Türkiye'de de çok sayıda yaptığı ve 
katıldığı araştırmaları bulunmakta. 

1964 yı l ı ndan bu yana turizm alan ında çalışmalarda bulunan Prof . Dr. Var, yurtd ış ında çok sayıda 
üniversitede ders vermiş, sayısız öğrenci yetiştirmiş. Prof . Dr. Var' ın  çalışt ığ ı  üniversiteler : O DTÜ , Kansas 
Üniversitesi, Hawaii Üniversitesi, Simon Fraser Üniversitesi .  

Prof.Dr. Var, Haziran 1987'de Texas A&M Üniversitesi'ne geçmiş, ve o tarihten buyana çalışmaları nı  
burada sürdü rmektedir. Texas'daki öğretim üyeliği yanı nda Prof. Dr. Var, "Texas Tourism and Recreation 
Information Program" koordinatörlüğünü de yürütmektedir. 

Annals of Tourism Research, M anagement Science , Recreation Canada, Journal of Travel 
Research başta o lmak üzere çeşitli dergi lerde sayısız makalesi yayın lanan Prof. Dr.  Var' ı n ,  Charles E. 
Gearing ve William W. Swart ile "Pianing for Tourism Development" adında bir kitabı da bulunmaktadır. 

Annals of Tourism Research Dergisi 'nin "Research Notes" bölümünün editörlüğünü de yürüten 
Prof. Dr. Turgut Var. bundan başka iki rı de de editörlük ���-



ANATOLIA: Saym Var, konuşmam1za, izin verirseniz 
öncelikle özel sorulardan başlamak istiyorum. Üniversite 
f!jitiminiz hakkmda bilgi verir m isiniz ?  Hangi 
universiteden dip/oma afmiŞtlmz? 

VAR : Lisans eğit imini Amerika'da yapt ım;  Claremont 
Mac Kenna College'de. Burası Reagan' ın ,  Freadman' ın 
bulunduğu üniversite. Şu anda kendi çapında en üst se
viyelerde olan bir ün iversite. 1 000-1 200 kişil ik bir yer. 
B.A. derecemi oradan ald ım .  O zaman benim tezimin ko
nusu Avrupa Turizm Sanayii idi. Yıl 1 959. 

ANATOLIA: Daha sonra . . .  
VAR: 1 959'dan sonra Ch icago Üniversitesi'ne (Uni

versity of Ch icago) gitt im. Buradan M. B.A. derecemi f i
nansman alan ında ald ı m .  Ve doktora çal ışmaları ma 
başlad ım burada. Tezimin büyük bir kısmını da bitirdim. Bu 
aralar Türkiye'den davet geldi ODTÜ'de ders vermem 
için .  1 962'de C?,DTÜ'ye geld im.  Orada ders vermeye 
başlad ım.  ODTU'de Idari B il imler Fakültesi'nde derslere 
girmeye ba�lad ım. San ırım bu yıl ODTÜ yeni kampüsüne 
taşınmıştı. Öğretim görevlisi olarak göreve başlad ım.  

ANATOLIA: Bu arada Ankara Üniversitesi'nde dok
tora çalişmalannda bulundunuz . . .  

VAR: Evet. Doktora çalışmalarım ın  büyük bir kısm ın ı  
Amerika'da yaptığ ım için,  kalan bölümünü de Siyasal Bil
giler Fakültesi'nde tamamlad ım.  Bu nedenle de tekrar 
Amerika'ya gitmeme gerek kalmad ı .  Doktora derecemi 
1 965- 1 966 öğret i m  d ö n e m i n d e  Siyasal  B i l g i le r  
Fakü ltesi'nde muhasebe sahasında ald ım. 

ANATOLIA: Efendim esas uzmanlik alanmiz nedir? 
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Sizin birçok alanda çaflşmalanmz1 görüyoruz ... 
VAR: Eskiden akademik bir konu o larak turizm ol

madığı için herkes kendi uzmanlık sahasında çal ış ırd ı. Ben 
Ch icago Ün iversitesi'nden f inansman-m uhasebe sa
hasında M.B.A. ,  S iyasal Bilgi ler Fakültesi'nde ise muha
sebe sahasında doktora derecesini ald ım.  Doktorarnı biti
ri r bitirme� Stanford Üniversitesi beni istedi. 1 967 yı l ında 
Stanford Universitesi'ne gittim .  

ANATOUA: Stanford'da kaç y1/ ders verdiniz ? 
VAR: Bir yı l  çalışt ım. Doktora sonrası çalışmamı bir y ı l  

olarak burada yapt ım ve ICAM E sertif ikas ı n ı  ald ı m .  
ICAME'nin anlamı ,  "lşletmecilik Eğitimi Verme Sertifikası" 
gibi bir şey. Ingi lizce olarak, "International Center For Ad
vancement of Management Education" yazı l ıyor. 

ICAME Sertifikas ı da y ine muhasebe-f inansman 
alan ında. Sonra tekrar Türkiye'ye döndüm ;  1 967'den 
1 97 1  'e kadar Tü rkiye'de kald ı m . B u  y ı l lard a ş u  
çal ışmalar ı m  oldu:  B i r  tane turizm sektörü planlama 
çal ı şmas ına katı ldım. Onun d ış ında Tekdüzen Muhasebe 
Sistemi'nin geliştirilmesi çalışmalarım oldu. Bu çal ışma ol
dukça uzun sürdü, onbir ciltlik bir çal ışma oldu. Ayrıca, 
Ikt isad i Devlet Teşekkü l l e r i n in  reorg an izasyonu 
çal ışmaları vard ı .  1 970'1ere kadar devam etti. Onun 
d ış ında Kuşadası 'n ın planlaması konusu vard ı .  Kuşadası 
Dilek Yar ımadas ı 'n ın  turizm planlaması çal ışmalarına 
kat ı ld ım.  Bu konuda Devlet Planlama Teşkilatı i le birlikte 
çal ıştım. Daha sonra proje uygulanmad ı.  Daha doğrusu 
projeyi finanse edecek bir kuruluş bulunamad ı .  1 971  
y ı l ı ndan itibaren hemen hemen yurtd ış ınday ım.  1 971 -
1 973 y ı l ları aras ında Kansas Üniversitesi, 1 973-1 987 
yılları aras ında Simon Fraser Üniversitesi ve 1 987 yı l ından 
bu yana ise Texas A&M Üniversitesi'nde çal ışıyorum. Bu
raya geçmemin sebebi, Simon Fraser Üniversitesi daha 
ziyade lisans seviyesinde eğitim yapan bir kuru luştu. Tu
rizm konusunda herhangi bir doktora ya da master pro
gramı yoktu. Bu sebeple talebelerime mecburen ya iş ida
resi ya da coğrafya dal ı ile ilgili doktora tezleri yazdırmak 
durumunda kalıyordum.  Texas'tan istek gel ince, buraya 
geçt im.  Çünkü Amerika içerisinde, hatta dünyada en 
?,üyük tu rizm eğit im i  veren doktora program ı Teksas 
Universitesi'ndedir. 

Şu anda 1 20 tane doktora prog ram ı mezunu var. 
"Texas A&M Ekolü" d iye bir ekol var Amerika'da. Bizim 

Dikkat ederseniz Türk sanayicileri, Türk 
ihracatçılan, Türk turizmcileri yavaş yavaş 
dışandaki uygulamalan öğreniyorlar. Eğer İngiliz tur 
�törleri yahut da Alman tur operatörleri bu yola 
gr.dıyorsa, onun karşılığında, bakıyorsunuz Türkler 
kendileri birşeyler kuruyor. Birşeyler yapmaya 
çalışıyor. Son 2-3 yıl içerisinde Amerika'daki gelişme 
çok olumlu. Bakıyorsunuz Türkler seyahat işlerini 
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organize ediyorlar . ..:• · -- · ·· 
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bölümü m üz, tabii kaynakların korunması ile tu rizmin bera
ber yürütülmasini savunması ile tanın ır. 

ANATOLIA: Saym Hocam, turizm alanmda çalişmalar 
yapmamzm belli bir nedeni var m1? 

VAR: Bana en çok sorulan sorulardan biri; nas ı l  bir 
muhasebeci turizmde çal ışır? Ben hep şu karşı soruyu so
rarım: Şuraya 40 milyon dolar yatırd ın ız, eğer bu bir otel ol
masayd ı ,  bi r fabrika olsayd ı, hemen muhasebeci veya fi
nansman uzman ı çağ ı r ı rd ı n ız. Bir otel in idare edilmesi, 
mali yönden idare edilmesi çok büyük bir muhasebe bilgi
sini gerektiren bir şeydir. Yatır ımın otel ya da başka birşey 
olması problemleri değ iştirm iyor. Yine bankadan kredi 
al ın ıyor, yine dahili olarak stok kontrolu var, dah ili olarak 
hesapların çıkarılması yine laz ım. Hatta daha zor bir duru
mu var otel iş letmenin; an ında hesap çıkarmak gerekir. 
Müşteri geldi, iki gün kald ı ,  ayrı lacağ ı zaman hesabı he
men çıkarman ız laz ı m. "Size faturayı sonra gönderelim" 
diyemezsiniz. Stoklama o lmadığ ından idari problemleri 
çoktur. Sadece otel işletmek değil, havayolları için de aynı 
şekilde; salı lmayan bir uçak koltuğunu saklayamazs ı n ız .  
Yani muhasebe-finansman çok anteresan konu lard ır,  
bunların uygulaması olduğu için turizme girdim. Sonunda 
da birçok kişi, turizmin sadece bir eğlence değil, bir iş 
alan ı olduğ unu,  cidd i  bi r uğraş ı  olduğunu anlad ı .  l ik 
üniversiteye başlad ığ ımda, bu konu tamamen bilinmeyen 
birşeydi. Herkes lügata bakacak kadar bu konuda bilgisiz
di. Harp sonrası uluslararas ı trafik çok çok azd ı. Şimdi 300-
400 mi lyon insan seyahat ediyorsa, o zamanlar 5 milyon 
insan ancak seyahat edebiliyordu. Turizmin gelişmesine 
paralel olarak da biz im kendi masieğim izde değişmeler 
oldu. Şu anda Amerika'da olsun, d iğer ülkelerde olsun 
turizm konusu yeterince gelişmiş durumda değil .  Onun 
için mesela coğrafyacı kend i disiplini içerisinde faaliyet 
göstermek zorunda ama, uygulamada turizm konusunda 
çal ış ıyor genel likle. Sosyoloji ayn ı  şekilde, antropoloj i ,  
psikoloji aynı şekilde . . .  

ANATOLIA: Saym Var, dünya düzeyJnde turizm 
alanmda yapt1ğm1z çallşmalanmz ile saygm bir yere sahip
siniz. Hakkimzia elde ettiğiniz bu konumunuzu Ameri
ka 'da değil de bir Türk Üniversitesi'nde çal1şan bir bilim 
adam1 olarak elde edebilir miydiniz ? Başka bir deyişle 
çallşmalanmz için gereken katki ve yardim Türkiye'de her
hangi bir üniversite taratmdan size sağlanabilir miydi? 

VAR: Türk ün iversite ler inden ayrı l ma neden im ;  
ayrı ld ığ ım tarihte üniversiteler tatildeydi, öncelikle bunu 
belirtmeliyim. Çeşitli nedenlerden üniversiteler kapalı du
rumdayd ı .  1 971 y ı l ında zannedersem beş ay kadar kapal ı  
kald ı .  Ben Türkiye'den şikayet ya da başka bir nedenle 
ayr ı lmış  bir kimse deği l im.  Memnunsuzluk dolay ıs ıyla 
ayr ı lmad ım.  Ayrı lma nedenlerimden bir tanesi ;  insan ın 
kendini d ünya çapında tanıtabilmesi için araştı rma yap
ması ve bu araştırmayı yapabilmesi için de bu çalışmaları 
yapan lar ın  yanına gitmesi gerekir .  Diyel im ki, kalp 
değiştirme konusunda çal ışırsa, bu çalışmaların yanına git
mesi gerekiyor o kişin in .  Yurtd ış ında olmamla beraber 
Türkiye'deki dostlarımla hiçbir zaman temasımı  kaybetmiş 
deği l im. 1 980 y ı l ında Ege Üniversitesi'ne geld im,  üç ay 
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ders verd im.  Boğaziçi Ün iversitesi'ne çeşitli zamanlarda 
geldim. TUGEV'in kurulmas ı nda geldim. Turizm eğitimi 
seminerleri için geldim. Yaklaş ık  o larak y ı lda üç kez 
Türkiye'ye geliyorum. 

ANATOLIA: Bu arada Türkiye'de yaym/anan 
yaz!lanmzda oluyor ... 

VAR :  Tabii, bu arada bir hayli kitap, yazı v.s. oldu. Bir 
Türk Üniversitesi içerisinde çal ışmanın bazı g üçlükleri var. 
Benim bir yerden tekaüdiye almam laz ım,  eğer kısa bir 
süre işimi b ı rakırsam bu g üçlüğü aşabi lmeliyim. Bütün 
bun lara rağmen geçen yıl beş tane Türk vard ı ,  yan ımda 
doktora çal ışmaları yapt ı lar. Ben Türkiye d ışında olmakla 
beraber Tü rkiye'ye daha yaral ı o labi l iyorum.  Türk 
üniversitelerinin imkanları çok kısıt l ı .  Benim burada kendi 
kitabımı  kendim bastırmam gerekiyor. Bu arada bast ı rı lan 
kitabın d il i  Türkçe oldu mu, okuyucu say ıs ı  yönünden 
daha kısıt l ı  o luyor. Yurtd ışında olduğum zaman üç dergi 
çıkarabiliyorum, üç tane derginin editörlüğünü yapabili
yorum. Bu imkan nası l  sağlanıyor? Sekreterim oluyor, tel
efon için üzülmüyorum. 

ANATOLIA: Efendim yukanda da değindiğiniz gibi, 
Türkiye 'den ilişkinizi koparmamiŞSiniZ. Bu nedenle, 
ülkemizi ve özellikle üniversitelerimizin durumunu 
yakmdan biliyorsunuz. Söyler misiniz, Türkiye 'de 
üniversite eğitimi ne düzeyde ? Türkiye 'de evrensel bir 
üniversite eğitiminden söz edilebilir mi? 

VAR: Başka ü lkeleri çok iyi bildiğim için,  Türkiye'yi 
pek fazla küçümsemiyorum. Çünkü Türkiye'nin kendi 
çapında yaratmış olduğu imkanlar oldukça kıt. Türkiye, 57 
mi lyonluk bir ülke. Bu 57 milyonluk ülkenin herkese oku
ma-yazma öğretme zorun lu luğu var. Okum a-yazma 
düzeyini % 25'1erden % 75' lere çıkarmak büyük bir 
başarı. 

Eskiden ün ivers ite lerde  erkek egemenl iğ i  vard ı .  
Ş imdi lerde kad ı nlar  da  büyük oranda i lg i len meye 
başlad ı lar. Bu olumlu bir gelişme. Türk yazarların ın eserle
ri, d ışarda da yayınlanmakta, bunu hissedebiliyorsunuz. 
Yabancı bir bilimsel dergiyi açt ığ ın ız zaman, bir Türk ismi 
görebiliyorsunuz. Üniversite lerin eksiklerinden biri, her
kese ün iversite eğit imi verememesidir .  Ist iyoruz ki, 
herkes üniversitede okusun.  Herkes üniversite eğit imini 
ucuz olarak yapsın istiyoruz. Eğitime bir çeşit yatır ım ola
rak bakma eğ il imi var. Sistem herkese yetmiyor. Herkesin 
kompüter öğrenmesini istiyorsunuz. Orada yapacağ ın ız  
yatır ım çok daha büyük. Onun d ış ında kitap yatır ımı büyük 
bir yük. Yurt dışından gelen kaynaklar çok pahal ı .  Yani bir 
kitabı 40-50 dolara alabiliyorsunuz. Kaynaklar kısıt l ı ,  talep 
fazla. Bunun sonucunda kalite düşüyor. Fakat son za
manlarda güzel gelişmelerden birisi, yabancı dil öğrenimi. 
Büyük çapta ingil izce bilen öğrenci sayıs ı  arttı .  Şimdi bir 
üniversite öğrencisi rahatl ıkla yabancı bir yayını okuyabiliy
or. Hepsi deği l  ama, dil i  iyi olanlar okuyabil iyor. Yani bazı 
önemli gelişmeler var. Bundan sonra ne yapılabilir? Talep 
fazla. Eğitime olan bu talep karşısında acaba gerekli iş sa
haları yaratabiliyor mu? Dün kongrede, turizm eğitimi alan
ların % 50'sinin başfi.r.: ahnlara kaydığı söylendi. Sosyal ol
arak sizden bi r ün iversite d iplaması beklen iyor. "Bir  



üniversite diplaması alalım da, ondan sonra herhangi bir 
mesleğe yönelim" den iliyor. Bu tıp, mühendisl ik saha
larında daha başka. Çünkü orada talep daha fazla. Onun 
d ı ş ı nda olan sahalarda, belki tu rizm tam oluşmakta 
olduğundan daha az oluyor. Hatta şöyle tahmin ediyo
rum; bir otel idarecisi eğ itim i  görmüşle, genel tu rizm 
eğitimi görmüş arasında da bir fark o luyor. Otel idarecisi, 
hemen çalışabilecek duruma geliyor da, ötekisi daha fa?la 
kendisini tanıtması yahut da göstermesi yoluna gid iyor. 
Şimdi, eğer bir kalite standartı tutturulursa, üniversiteler 
kendi aralarında bir koordinasyona girip, belli dersler her 
yerde tekrar edilmeden bir ihtisaslaşma yoluna girilebilir, 
kalite daha da yükselebilir. Rakamlardan biraz korktum: 
Çok büyük rakamlar var;  deni ldi  k i ,  "28 tane Meslek 
Yüksekoku lu turizm programı,  7 tane dört yıl l ık program, 5 
tane yüksek lisans program ı  ve 3 tane de doktora prog
ramı" var. Şunu söyleyey im;  bütün Amerika'da doktora 
veren üç tane program var. 

ANATOLIA: Turizm doktorast veren .. .  
VAR : Evet. Üç tane var. Bütün Amerika içerisinde 

yüksek lisans eğit imi veren yaklaşık olarak 1 0-1 5 taneyi 
geçmez; ki Amerika 280 mi lyon bir ülkedir. Onun d ış ında 
Meslek Yüksek Okulu düzeyinde olanların hepsi birbirine 
benzer standart bir program takip ederse, bir problem 
yok. Fakat bunların kaliteleri birbirinden çok farklı olursa, 
mesela Boğaziçi Üniversitesi'nin Meslek Yüksekokulu ile 
Niğde Meslek Yüksekokulu  turizm programları aras ında 
kalite farkı olursa, tabiatıyla h içbiri tam istenilen eğit imi 
veremez. 

ANATOLIA: Saym Hocam, bu okul/ann önemli bir 
bölümünün bir binast, bir müdürü ve bir de /evhast var. 
Başkaca birşey yok . . .  

VA R :  Bunlarıbel l i  safhalarda b i rleştirmek laz ım .  
Çünkü bun lar ne kadar gel işirse, o zaman daha fazla 
imkanlar sağlanacak. Mesela, Meslek Yüksek Okulu tu
rizm program ı sayıs ı  daha az sayıya indir i lmeli .  Sizin 
dediğinize göre, sadece ismi var, labaratuvarları vb. yok. 
Birşey de talepten kaynaklan ıyor; kati olarak biliyoruz, 
herkes diyor ki, "bizim 60 bin eleman ihtiyacımız var", ama 
zannediyorum bu 60 binin 40 bin kişisi mutfak ve ön hiz
metler vb. konusunda. Onlara labaratuvar vb. gerekecek. 
Bunun bir  problem olm aması gerekir, yani zamanla 
çözülecektir. Bir  taraftan bakıyorsunuz ki, mezun olanlar 
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başka alana kayıyor; öte taraftan da şikayet ediyoruz, 
"gerekli işgücü yok" diye. Böyle tezat tarafiarım ız var. 

Personel ihtiyacı konusunda bir istatistiki baz olmadığı  
için,  bu rakamlar sadece otel sayıs ı  şu kadard ır.  Yatak 
başına şu kadar personel çalıştır ı lması gerekir, bu rakam
lardan yola çıkarak elimizde şu kadar personel var, şu ka
dar açık var deniliyor. Kongrenin ( 1 .  Ulusal Turizm Kongre
si) bugünkü konuşmalarında Teknik Üniversite taraf ından 
yap ı lan araşt ı rmada geçen bir husus- var; den iliyer ki, 
büyük şirketler personelini kendisi yetiştiriyor. Bu önemli 
bir duru m :  H içbir zaman personelsiz kalmıyorlar. Çünkü 
idarecinin en büyük görevlerinden birisi devamlı  personel 
akımı sağlamaktadır. Bir misal vermek istiyorum :  Mac Do
nalds gibi firmalarda bir idarecinin başarıs ı  ölçü lürken üç 
noktaya önem verilir: Birincisi, personel yetiştirilmesi, ikin
cisi mali konular, üçüncüsü de temizlik. . .  Üç nokta var: 
Mal i  konuda gerekli yat ı r ım ı  olan sermayeye art ış ka-

, zand ı rıyor mu? Ondan daha önemlisi, uzun vadede per
sonelini yetiştirebiliyor m u ?  Her çalışan işçi için üç tane 
ayrı işçi yetiştir i lmiş oluyor. Ama bunları her zaman kul
lanmıyor. Onları, zamanla üç-beş saat çal ışt ı rıyor. Gerçi 
ücretler pek yüksek olmuyor, ama kimseyi zorlayarak, ya
hut da askari ücretin altında çalıştırm ıyor. Bu böyle olunca, 
o eğit im biraz daha anlaml ı  oluyor. Bu hususta yap ı lan 
çal ışmalardan biris in i  TUGEV'de görüyoruz. TUGEV'in 
amaçlarından birisi, personel yetiştirmektir. Antalya'da de
neme otel i  kuru ldu ,  fakat kapasitesi küçük. Yani 
TUGEV'in esas amcı , doğrudan doğruya eğitim yapmak 
deği l  TUGEV'in bir katalizör o larak yayg ınlaşması önemli. 
Bug ü n  ayn ı  şeyi bu ote l e  sord u m ,  kaç perso nel  
yetiştirdiniz? diye. Acaba böyle b i r  eğitim programı n ız var 
m ı?  Yoksa personelinizin devlet tarafından yetiştirilmesini 
mi istiyorsunuz? 

Tabi bunu daha üst kademelerde yapamazs ınız. Me
sela doktora progra m ı ndan yet işen ler  gene l l ik le  
ün iversitelerde ders verecek k imseler oluyorlar. Yani 
bunları otelci olarak yetiştiremezsiniz. Yüksek lisans daha 
başka amaçl ı ;  üst seviyede idareci yetiştirme grubuna gi
riyor. Tahmin ediyorum ki, üzerinde çok durulması gere
ken bir konu yüksek lisans. Idarecinin yetiştirileceği bir 
düzey yüksek lisanstır. 

ANATOLIA.: Saym Var, Türkiye turizminin başlangtç 
yt/lan ile şimdiki durumu sorunlan arasmda farklt/tkfar neler
dir? 

Mac Donalds gi.bifinnalarda bir idarecinin başansı 
ölçülürken üç noktaya önem verilir: Birincisi, 
personel yetiştirilmesi, ikincisi mali konular, 
üçüncüsüde temizlik... Üç nokta var: Mali konuda 
gerekli yatınmı olan sermayeye artış kazci.ndtnyor 
mu? Ondan daha önemlisi, uzun vadede personelini 
yetiştirebiliyor mu? Her çalışan işçi için üç tane ayn 
işçi yetiştiriZmiş oluyor. 



VAR: Başlangıç y ı l ları, şüphesiz temel yatır ımlar so
runlarıyd ı .  Onlar ın bir k ısmı  hala devam ediyor. 1 955 
yı llarında en mühim sorunlardan birisi ulaşım sorunuydu. 
Ulaş ım sorunu kısmen çözümlendikten sonra, bu sefer 
haberleşme sorunu gündeme geldi ve uzun yı l lar devam 
etti. Bir yere otel kuruyorsunuz telefon s ı ranız gelecek 
diye bekliyorsunuz. Haberleşme sorunu çözümlendi .  
Ulaşım sorunu  büyük m iktarda çözü mlendi, New York'a 
kadar uçak var. New York'tan sonra Houston'a yahut da 
Chicago'ya, San Francisco'ya kadar uçak var. Havaalanları 
büyük b i r  soru ndu.  Mesela Atatü rk Havaalan ı ' n ın  
geliştir i lmesi, lzmir'de hava-alanı yapılması ve  bunun 
d ışında da başka yerlerin yapı lması olumlu gelişmeler. 
Araba kiralama servislerin in faaliyete geçmesi, yavaş 
yavaş turistlerin ihtiyacı o lan şeyler sağlanmış oluyor. Fa
kat bunun dış ında da başka sorunlar çıkıyor. En başta kir
l e n m e  sor u n u ;  hava k i r lenmes i ,  sadece tur izm 
yörelerinde deği l ,  şehirlerdeki hava kirlenmesi de ortaya 
çık ıyor. Tat i l  yörelerinde su bu luna-maması sorunu  
çıkıyor. Mesela Istanbul'da yaşanan susuzluk sorunu,  
gazetelerin yazdığ ına göre 26 günlük su kalm ış. Atina'da 
yaşayan bir arkadaşım var, onlarda da 1 5  günlük su var. 
Bazı sorunlar uluslararası boyutta gündemde. Atina uzun 
zamandır aynı sorunla karşı karşıya, onlarda da büyük bir 
sorun var. Yine biz bir bakıma şanslıyız, çünkü çok yağ ışl ı  
yörelerimiz var, biraz daha fazla akarsularım ız var. öte yan
dan kanalizasyon büyük, bir sorun. Kısa bir zaman önce 
buraya (Kuşadası'na) gelen yol yeterli id i .  Kuşadası'na 
bakt ığ ım ızda her tarafta yazl ık konut var, her birinin birer 
arabası olsa, yapılan ikinci konutlar kadar daha araba gele
cek buraya. Bunlara hizmet edecek bakkal vb. say ıs ın ıda 
dikkate a ld ığ ımızda, araba sayısı daha da artacaktır. Diğer 
yandan Kuşadası'na gelecek turistlerin de araba i le gel
d iğ in i  düşündüğüm üzde, yol sorunu çok daha b i r  
gündeme gelecektir. Ve bu arabaların hava kirletmesi, ko
nutların su ve deniz kirletmeleri problemleri gündeme 
gelecek. Bir  genişleme problemi olacak. Bir başka prob
lem d e ,  ü ret i len  m al ı n  pazar l a n m a s ı  soru n u .  
Görüyorsunuz problemler, fiziksel problemlerden pazar
lama, yönetim konularına doğru gidiyor. Insanlar nas ı l  
idare edilir, pazarlama için hangi yollar izlenmelidir prob
lemlerine doğru g idiyor; bu da normaldir. 

ANATOLIA: Efendim, gerek Türkiye 'de gerekse 
başta Amerika olmak üzere çeşitli ülkelerde turizm fiziksel 
planlama çalişmalannda bulunmuş biri olarak, turizm mas
ter gelişim planlarm m yapi/masmda nelere dikkat edilmeli
dir ki koruma-kullanma dengesi kuru/abi/sin ? 

VAR: Master planın en önde gelen unsuru, "acaba 
üretaeeğim mala, üretaeeğim hizmete talep olacak m ı?" 
sorusuna cevap bulmaktır. Sonradan, ürettiğim bu mala 
talep var mı? d iye sormaktan önce işin başında "bu mala 
bir ihtiyaç var mı? sorusunu cevaplamamız gerekmektedir. 
Bir m isal vereyim:  lzm ir'de bir çiçekçi dükkan ı açmak is
tiyorsunuz. En başta cevaplaman ız gereken soru şudur: 
"Dükkanı nerede açacağ ım?" "Bu dükkana ihtiyaç var mı?" 
Bel l i  b i r  noktada 50 tane çiçekçi var ise, 5 1 . çiçekçi 
dükkan ın ı  açmak doğru deği ld ir. Fakat 50 dükkan da ka-
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rantil satıyorsa, gül  satıyorsa, fakat bunlar içinde h içbir 
dükkan orkide satmıyorsa, ona bak ıyors unuz. "50 tane 
var ama, bunların h içbirisi benim yapacağ ım hizmeti  
yapm ıyorlar, ben d üğün ler  iç in arkide satacağ ı m" 
düşüncesi s iz de o luşuyor. Bu düşü ncede n  hareket 
ederseniz, "acaba benim yetiştireceği m  orkideyi alacak 
kimse var mı? Yeterli geliri var mı? Yani bu orkideye talep 
olacakm mı? sorularına geçiyorsunuz. Daha sonra da yer 
seçimine geçiyorsunuz. "Acaba bunu nerede yapayım? 
lzmir'in Alsancak semtinde mi ,  yoksa Tepecik'te m i?" sor
ular ın ı  cevapl ıyorsunuz. Turizmin daha başka bir özelliği 
de var: Dış ticaret unsuru olduğu için, sadece yurtiçinde 
piyasası var mı? sorusunu deği l ,  acaba yurtdışından gele
ceklere de hitap edecek hizmetlerim var mı? Bu birinci un
sur, en önemli unsur. Roma mimarı yapılarında tam kemer 
ortası nda bir taş vard ı r ;  ni rengi taşı derler ona. O taşı 
ald ığ ın ız zaman herşey çöker. Yani fazla kapasite ya
ratı lmasın ın  nedenlerinden birisi de, piyasa araştırmasın ın  
yapılmaması. Iç  turist m i, dış turist m i  ağırlayacağının ortaya 
konması laz ım.  Yani hiçbir zaman arz talebi yaratacaktır 
d iye bir kural yoktur. Çok d ikkatli o lmak laz ımdı r. Ama; 
"ben oda sayıs ın ı  artt ı rd ı  m, öyleyse bekleyeyim , müşteri 
gelsin" yahut da "ben otomobil sayıs ın ı  artt ı rd ım ,  bek
leyeyi m  müşteri gelsin." Eğer bütün araştı rmalar talebin 
bell i bir yönde artacağ ın ı  gösteriyorsa, buna göre yatırım 
yap ı lma l ı .  Bu çözümledikten son ra, d iğer  sorun lar;  
"tesisin büyüklüğü ne olacak? Nerede yapı lacak? Nasıl 
yapılacak? Fiyatları ne olacak?" . . .  Soruların ın da cevaplan
ması gerekmektedir. 

Daha sonra, yeterli su var m ı? Kanalizasyon yeterli m i? 
Mühim konular bun lar. Devletin i l işki l i  olduğu konu lar 
bunlar. Amerikal ı ların da kaplumbağa sorunu var; Karaip
ler'den gelen kaplumbağaların korunması konusu ortaya 
çıkt ı .  Orada herhangi bir tesis yapmaya müsaade edilmi
yor mecburen. Tabi bunlar devletle ilişkili konular. Fakat, 
"biz turizmimizi y ı lda % 5 artırmak istiyoruz" denilirse, diye
lim ki şu anda 1 00 bin yatak varsa, önümüzdeki y ı l  yüzbeş 
bin yatak olmas ı öngörülüyorsa, buna göre planlama 
yapılmal ıd ı r. lleride yine aynı yöre halkı, "biz fazla turist is
temiyoruz, sadece mevcut tesislerimiz dolsun, bu bize 
yeter" derse o da bir seçim. 

ANATOLIA: Saym Var, devletin turizm sektöründeki 
rolü ne olmalidlf? 

VAR: Türkiye'de başlang ıçta özel sektör çok küçük 
olduğu için, mecburen bazı yerlerin turizme açı lması dev
let öncülüğünde oldu. Bizim tekstil sanay im iz, çelik sa
nayimiz, uçak taşımacı l ığ ımız vb. hep devlet ölçülüğünde 
yapı lm ış. Neden devlet öncülüğünde yapı l ıyor? Çünkü 
daha evvel bütün bunlar kapitülasyonlarla çeşitli ülkelerin 
elinde olduğu ve sanayii çok geri olduğu için yatır ımlar 
devlet el iy le gerçekleştiri lmiş.  Yani devletin uzun y ı l lar 
öncülük yapması istenen konulardı bun lar. En fazla 
tecrübe devlet elindeydi bu konularda. Uçak işletmeciliği, 
demiryolları işletmeciliği turizme uzun zamandan beri gir
miş durumda. Fakat şimdi lerde devlet artık yatır ım lar ile 
deği l ,  planlama ve yat ır ımlar için izin verme konumunda. 
Gittikçe bu daha azalacak, bazı konularda daha da azala-



cak. Mesela tan ı t ım konusu ,  tan ı t ım ş imdi  devlete 
yükleniyor. Zamanla devlet haklı olarak, "Si irt'te, Gazian
tep'te oturan kimsenin vergis in i  al ıyorum, onlarla g id ip 
d ışarıda tan ıtma yapıyorum ,  sen burada onun  kar ın ı  
a l ı y o r u m .  B i r  m iktar  b i z e  verg i ver iyo r s u n  
a m a  . . .  "g ibisinden bir bil inçlenme ortaya çıkıyor ister iste
mez. Yani 35-40 y ı ll ık gelişmeye bakılırsa, devletten bek
lediğimiz bazı konuların yavaş yavaş o hizmetten istifade 
edene kayd ığ ı  görülüyor. Vali çok iyi açıkladı (Ayd ın Vali
si): "Herkes gid iyor evini  ku ruyor, herkes konfor istiyor, 
herkes su istiyor, herkes yol istiyor, herkes temiz hava is
tiyor, tabiatıyla bunların faturası n ı n  istifade edenler ta
raf ından ödenmesi gerekiyor" dedi. Mesela eskiden sa
dece kul land ığ ım ız  su için para verird in iz, kir l i  su için 
vermezdiniz. Şimdi  belediyeler, kirli su kul lan ım ından da 
para al ıyorlar. Bu gelişim içerisinde sonuç olarak, bazı 
al ış ı lagelmiş devlet hizmetleri özel sektöre geçiyor. Misal 
vereyim: Tekst i l ;  devlet kotaları artırma rolünde bu alana
da. Yani devlet, Almanya'ya yahut da Amerika'ya diyor ki, 
"bana kotaları artır". Turizm konusunda kota değil de, hiç 
olmazsa devlet oradaki ilişkileri iyileştirip, turistlerin buraya 
gelmesini kolaylaştı ncı rolü oynuyor. 

ANATOLIA: Saym Hocam, Kongre 'nin (1. Ulusal Tu
rizm Kongresi) ilk günü yaptiğinlZ konuşman�zda yaklaşan 
yeni ekonomik buna/imdan söz ettiniz. Bu ekonomik bu
nalim! biraz aniatif miSiniZ? Niçin bu kadar önemli bir bu
na/im? Türkiye turizmi aç1smdan ne gibi sonuçlara 
açabilir? 

VAR: Tesadüfler biraraya geliyor. Bu arada da Körfez 
Krizi ortaya çıkt ı .  Fakat Körfez Hadisesi'nden önce Ameri
ka'da yavaşlama oldu. B i l i rs in iz, iktisadi krizler, yahut da 
dalgalanmalar vard ı r. Genellikle Amerika'da her on yı lda bir 
yahut da 7-8 y ı lda bir iktisadi yavaşlama söz konusudur. 
Bu iktisadi yavaş lamadan Amerika, zamanla, 1 -2 y ı l  
içerisinde kendisin i kurtarır. Ş imd iye kadar, 1 900'1ardan 
beri hep böyle dalgalanmalar devam edegelmiş. Reagan 
Hükümeti'n in  başa gel iş inden bu yana en uzun refah 
dönemi yaşand ı .  Korkutan da bu . . .  1 O y ı l  A m e r i k a  
ekonomisi hep büyümüş. Bu sene, b i r  kere borsalarda 
büyük bir fiyat düşüşü oldu.  Ikincisi ,  Amerikan doları n ın  
değeri % 40 azald ı .  Buradan birşey beklemeniz laz ım.  Ve 
ilk defa Amerika bütçe açığ ın ı  kapatma çabasına girdi .  Bu 
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çabanın amacı, Amerikan Hükümeti d ış ülkelerden daha 
az borç alacak. Yan i dış ülkelerin; Japonya'n ın ,  Alman
ya'n ın,  Suud i Arabistan'ın Amerikan piyasasına girip tahvil 
alma olanağı daha az olacak. Çünkü Amerika daha fazla 
borç almayacak. Bu üç temel faktör var. Tabii Körfez Mes
elesi de araya g irince, dört temel faktör biraraya geldi. 
Körfez Hadisesi bir hayli heyecan land ı rd ı .  Tabi turizm 
bun a  çok hassas · bi r  o lay. Tü rk iye'yi tam Körfez'in 
içindeymiş gibi görenler o ldu .  Pek çok bak ımdan da 
yak ın ız ;  petrol boru hattı bizden geçiyor, uzun zaman 
demiryol u  ve diğer u laşı mlar da Türkiye üzerinden 
yapı l ıyordu .  

ANATOLIA: Sonuçlan neler oldu ? 
VAR: Şu an.:Ja Amerikan şirketlerin in zararları g ittikçe 

büyüyor. Ve birçok otomobil şirketi işçi lerini çıkarma yo
lunda. Yani gözle görülen bir durgun laşma var. Esas olan 
tabiatıyla gelir azalınca, Japonya'dan, ıtalya'dan ithal et
meye çalışacaks ın ız. Japon modelleri %40 daha az pahalı .  
Tabiatıyla Japonya'dan ithalat azalacak. Almanya'dan da 
azalacak. Ayrıca, Avrupa'dan seyahata çıkma azalması 
bekleniyor. Eğer şöyle bir durum olursa, herkes derse 
doların değeri daha da fazla azalacak, belki de seyahat ar
tabilir. Böyle bir durum Brezilya'dan Amerika'ya olan se
yahatta o ldu .  Rakamlara bak ıyoruz, Brezi lya paras ı 
düşüyor, ama Brezi lya'dan Amerika'ya gelen turist sayıs ı  
artıyor. 

ANATOLIA: Bu ekonomik kriz Avrupa ekonomilerini 
de etkilemez mi? 

VAR : Etkileyecek, çünkü Almanya'n ın  ihracat ı n ı  etki
leyecek. Türkiye için daha da kötü ; Alman markın ın  değeri 
yükseleceği için Türkiye'n in Almanya'dan olan ithalat ın ı  
etkileyecek. Türk malların ı n  ihracatı da söz konusu olacak. 
Tabi bir de nakl iye ücreti b indiğ i  içi n ,  yani  kritik bir 
dönemdeyiz. Şu anda falcı olmak lazım,  ama bazı husus
ları da çok yakından tetkik etmek laz ım.  Yani gün gün tet
kik etmek laz ı m ;  ki bu turizm sektörü için çok önemli .  
Körfez Krizi 'n in geçtiğini varsayal ım,  fakat benim tahmi
nima göre bir ekonomik yavaşlama söz konusu. Teksas, 
çok turist çeken bir yer Amerika içeris inde, bu y ı l  bir 
yavaşlama olacağ ı n ı  düşünüyoruz. Uzun mesafeli seya
hatlar bir yana, kısa mesafeli seyahatlar bile petrol fiyat ın ın 
artması sonucu pahalı laşt ı .  Petrol fiyat ın ın ın  artmasından 

Şu anda insanlann %1 'i .filan seyahat ediyor. Bu, çok 
az bir rakam. Diyelim ki, 3 milyarlık Çin nüfusunun 
ancak parmakla gösterilen kısmı seyahat ediyor. 
Veyahut da Hindistan 'ın, Afrika'nın çok az bir kısmı 
seyahat edebiliyor. Buralarda çok küçük bir gelir 
artışı seyahata çıkmayı arttırabilir. Mesela Rusya 'nın 
açılması, Doğu Avrupa'daki gelişmeler. Buralarda 
gelir seviyesinde artış olunca seyahat eden sayısında 
da artış olacak. 
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en fazla zararı uçak şirketleri gördü. 
ANATOLIA: Turizm sektörünün Türkiye ekonomisi 

içindeki yeri nedir? Ne olmal1dtr? 
VAR: Türkiye'nin turizm gelirleri 3.5 mi lyon dolard ır. 

Toplam dünya turizm gel i rleri içinde Türkiye'n in payı 
% 1 .5-1 .75 aras ındad ı r. Müh im olan şu andaki miktarı 
değildir, art ış  h ız ıd ı r. Eğer siz bu oran ı  %1 'den % 1 .5'a 
çıkarm ışsan ız,  %50 art ış  gösterm iş oluyorsu nuz.  Bu 
gel işme, pek çok ülkeyi korkutuyor. Ispanya'n ın Flori
da'da Turizm Bürosu var. Bu büro, Florida'dan Ispanya'ya 
turist çekmek için çalış ıyor. Çok enterasan şeyler oldu bu
rada. Bazı turistler daha önceden Ispanya'ya tatile gider
ken, Türkiye'ye gitmeye başlad ı lar. Florida'daki Ispanya 
Turizm Bürosu yetki lisi, bana "galiba biz Türkiye i le reka
bet ediyoruz" dedi. Bu m ühim bir gelişme. Türkiye d ış 
piyasaya kendini  açt ığ ı zaman, tabi o d ı ş  piyasan ın  
şartlarına göre davranması lazım. 

ANATOLIA: Genel ekonomi içinde turizmin yeri ne
dir? 

VAR: Turizm, genel ekonomi içinde 3.5 mi lyar do
larlık bir yere sahip. Bu miktar da artıyor. Tu•izmi, bir tür ih
racat olarak düşünürsek, genel ih racat içindeki pay ı 
artıyor. Bunun yanında diğer ih racat türleri de art ıyor. 
Örneğ in, tekstil artıyor. En mühim şeylerden bir tanesi, 
kişilerin dışarıya satış yapma ilgileri artıyor. 

ANATOLIA: Turizm pek güvenilir bir sektör değil. 
Görüyorsunuz Körfez Krizi'nin etkilerini . . .  

VAR: Fakat aynı şey tekstilde de olabilir. H içbir 
sektörün güvenirl i l iği yoktur. Kald ı ki !ekstilde, kota veya 
benzeri uygu lamaların konjoktüre tabi olma olayı var. Sa
dece turizmde değ i l . 

ANATOLIA: Yabanci tur operatörleri Türkiye'ye ge
len turist say1s1 konusunda bir kota uygulamasi 
başiatamazfar m1? 

VAR: Doğru. Ama turizmde devlet kotası yoktur. 
ANATOLIA: Şirketler uygular . . .  
V A R :  Şirketler uyg ular ama,  o da ne derece etkili 

olur? Tur operatörü ne derece etki l i  olur? Dikkat ederse
niz Türk sanayicileri, Türk ih racatçı ları ,  Türk turizmcileri 
yavaş yavaş d ışarıdaki uygulamaları öğreniyorlar. Eğer 
Ingi l iz tur operatörleri yahut da Alman tur operatörleri bu 
yola gidiyorsa, onun karş ı l ığ ı nda, bakıyorsunuz Türkler 
kendileri birşeyler kuruyor. Birşeyler yapmaya çal ış ıyor. 
Son 2-3 y ı l  içerisinde Amerika'daki gel işme çok olumlu.  
Bakıyorsunuz Türkler seyahat işlerin i  organize ediyorlar. 
Madem onlar yapmıyorlar, bu konuları Türkler yapıyorlar. 
Bu, bir senede olacak bir konu deği l .  Birkaç y ı l  sonra on
larla rekabet yoluna gidilecek. Tahminime göre, bu ara bir 
durum. Yani şu anda, mesela bir Alman tur operatörü ya-. 
hut d a  b i r  I ng i l iz tur  operatörü çeşitl i an laşmalarla 
Türkiye'ye turist gönderilmesini engell iyor. Ispanya ucuz 
olmasına rağmen şu anda turistten bıkmış durumda. Kol
larını  açarak pek de turist beklediği söylenemez. ltalya za
ten aynı durumda. Yunanistan'ın ise problemleri var. Su 
problemi var. Hava kirliliği problemi var. Bir de turiste karşı 
tutum çok daha kötü. Yani Yunanistan'ın tu riste karşı tutu-
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mu kötü .  Bir de daha küçük bir ü lke. En son olumsuzluk 
da deniz kirlenmesi daha da fazla. Yani birçok gelişme 
Türkiye lehine işliyor. 

ANATOLIA: Turizmin genel ekonomiye olan katk1s1 
tam olarak belirlenebiliyor mu? 

VAR: Bu tam olarak belirlenemiyor. Bir dolarlık turizm 
geliri ne oluyor? Ne kadarı otelciye kalıyor? Ne kadarı 
ücret olarak gidiyor? Bunu bilmeye ihtiyac ımız var. Fakat 
benim tahminime göre, şu anda gelen bir dolar çok daha 
fazla iş sahası yaratıyor Türkiye'de Yunanistan'a nazaran. 
Yunanistan'a gittiğ inizde, ltalya şarabı içmek zorunda 
kalıyorsunuz. Yahut da başka ülkelerin mallar ın ı  almak du
rumunda kalıyorsunuz. Yani Türkiye şu anda bu hususlar
da çok daha şanslı. 

ANATOLIA: Say1n Var, dünya turizmi nereye gidi
yor? Turizmin geleceğine ilişkin düçşünceleriniz nelerdir? 

VAR: Şu anda insanları n %1 'i fi lan seyahat ediyor. 
Bu, çok az bir rakam. Diyelim ki, 3 milyarlık Çin nüfusunun 
ancak parmakla gösterilen kısmı seyahat ediyor. Veyahut 
da Hindistan'ı n ,  Afrika'n ın çok az bir kısm ı seyahat edebi
liyor. Buralarda çok küçük bir gelir art ış ı  seyahata çıkmayı 
artt ı rabi l ir. Mesela Rusya'n ın  açı lması, Doğu Avrupa'daki 
gelişmeler. Buralarda gelir seviyesinde artış olunca seya
hat eden sayıs ında da artış olacak. Diğer bir konu da, se
yahatlerin kısalması. Uzun seyahatler yerine kısa seyahat
ler tercih ediliyor. Sonra, geliri yüksek yaşl ı  sayısı g ittikçe 
artıyor. Şu anda görüyorsunuz, Eylül-Ekim aylarında pek 
çok yaşlı turist gel iyor. Diğer bir konu art ık  deniz, kum,  
güneş yerine tarih i  eserleri görmek, alış-veriş yapmak is
tiyorlar. Bir nevi hayatı daha zenginleştirici amaçlarla geli
yorlar art ı k. "70 y ı l  yaşam ı ş ı m  ama,  pek çok yeri 
görmemişim. Yani benim bir yeri görmüş o lmam büyük bir 
kendini tatmin olayı" .  Böyle pozitif gel işmeler var. Tahmin 
ediyorum ki ,  2000 y ı l lar ına doğru seyahat eden sayıs ı  
yarım milyarı geçecek. 

ANATOLIA: Saytn Hocam, değerli vaktinizin bir 
bölümünü bu söy/eşiye aytrdlğtnlzdan dolayi teşekkür 
ederim. 

VAR: Ben de teşekkür ederim. 

(Bu söyleşi 18 Kastm 1990 tarihinde Kuşadast'nda 
gerçekleştirilmiştir.) 


